
5 گردشگری

گروه گردشــگری -  حدود دو سال 
شــد که کرونا مهمان دنیا و ایران است 
و هر روز این ویروس به شــکل سویه 
جدیدی نمایان می شود، کارشناسان به 
این نتیجه رســیده اند که راهکار مقابله 
با شــیوع این بیماری، اعمال قرنطینه 
سراسری نیست. بسیاری از کشورهایی 
که توانســته اند مقابله با این بیماری را 
بــه نحوی مدیریت کننــد که کمترین 
خســارت به کسب و کارها وارد شود، 

از قرنطینه هوشمند بهره برده اند.
در ایــن روش همــه افــراد قرنطینه 
نمی شوند، بلکه تنها افرادی که مبتلا به 
کرونا می شوند و یا واکسن تزریق نکرده 
اند، دارای محدودیت  هایی می شوند. 
در ایران نیز از چند ماه قبل مسئولان خبر 

از آغاز قرنطینه هوشمند، در بستر سامانه 
ای به نام امید دادند.

بر اساس طرح مدیریت هوشمند کرونا، 
قرار اســت از تردد افرادی که واکسن 
نزده انــد و یا اینکــه مبتلا به کووید ۱۹ 
هســتند، جلوگیری شود و در قرنطینه 
بمانند. افرادی که واکســینه نشــده اند 
از دریافت خدمــات عمومی محروم 
می شــوند و از حضــور کارمندانی که 
واکسن نزدند در محل کار نیز جلوگیری 

شود.
بــا اجرای این طرح افــرادی که به هر 
دلیلی واکسن کرونا دریافت نکرده اند 
اجازه ندارند سفر کنند مگر آنکه تست 
PCR منفــی با مهلت ۷۲ ســاعت در 

اختیار داشته باشند.

محســن فرهادی معــاون فنی مرکز 
سلامت محیط و کار وزارت بهداشت، 
زمان آغاز اجرای طرح قرنطینه هوشمند 
را از ۱۵ آذر ۱۴۰۰ اعــلام کرده و گفته 
بود: بر اســاس این طــرح، ترددها به 

صورت هوشمند کنترل خواهد شد.
براســاس پایگاه اطلاع رسانی وزارت 
کشور، کمیته امنیتی، اجتماعی و انتظامی 
ستاد ملی مدیریت بیماری کرونا نیز در 
اطلاعیه شــماره ۲ خود جزئیات طرح 
مدیریت هوشمند بیماری کرونا در بستر 

امید را تشریح کرد.
در این اطلاعیه از آغاز طرح خبر داده و 
هــدف از اجرای آن مدیریت، کنترل و 
نظارت هوشمند بیماری کرونا از طریق 
تبادل اطلاعات بر خط در بستر سامانه 

امید به منظــور ایجاد تعادل در زندگی 
روزانه شهروندان و صیانت از سلامت 

آنان عنوان شد.
این طرح به صورت فازبندی شــامل 
دســتگاه های اجرایی، حمــل و نقل 
درون شــهری، واحدها و فعالیت های 
صنفی، حمل و نقل برون شهری و تردد 

خودروهای شهری خواهد شد. 
اما با وجود اینها هنوز شاهد راه اندازی 
این سامانه در فضای گردشگری کشور 

نیستیم.
وزارت میراث فرهنگی و گردشگری با 
وجود پیگیری های مداوم خبرنگار ایرنا 
درباره اتصال یا عدم اتصال به ســامانه 
امید پاسخی نداند و حرمت الله رفیعی 
رئیس هیئت مدیره انجمن صنفی دفاتر 

خدمات مســافرت هوایی و جمشید 
حمزه زاده رییس جامعه هتل داران ایران 
اعلام کردند هنوز اطلاع دقیقی از زمان 

اتصال این سامانه ندارند.
رفیعی با بیان این که بارها در پیک های 
کرونایی اعلام شد آژانس های مسافرتی 
از اســامی بیماران کرونایی مطلع می 
شــوند تا برای آنها بلیط صادر نشود، 
گفــت: تا کنون هیچ دسترســی به این 
سامانه نداشتیم. هم اکنون نیز در جریان 
زمان مرتبط شدن به سامانه امید نیستیم.
وی با اشــاره به جلوگیــری از ورود 
مسافران به هواپیما در فرودگاه به دلیل 
ابتلا به بیماری کرونا، گفت: وقتی برای 
فردی بلیط صادر می شود، مسافر حق 
سوار شدن به هواپیما را دارد درحای که 

اگر فردی بیمار است باید از ابتدا برای 
وی بلیط صادر نشــود. ولی ما تاکنون 
دسترســی به سامانه ای برای آگاهی از 

افراد مبتلا به کرونا نداریم.
جمشــید حمزه زاده رییــس جامعه 
هتلــداران ایران نیز ضمن اعلام این که 
پرسنل هتل ها صددرصدشان واکسن 
کرونا را تزریق کرده اند، گفت: هتل ها 
تمام شیوه نامه های بهداشتی را رعایت 

می کنند اما هیچ اطلاعی از مســافران 
مبتلا به کرونا ندارند.

وی دسترســی مســئولان هتل به این 
اطلاعات را ضروری دانست و گفت: 
قطعا در صورت اتصال به این ســامانه 
از پذیرش بیماران کرونایی جلوگیری 

می کنیم.
تجربه نشــان داده اســت کــه پس از 
پیک هــای کرونایی در کشــورهای 

اروپایی ایران نیز آمار ابتلا به کرونایش 
افزایش چشــم گیر پیدا می کند؛ بر این 
اساس راه اندازی هرچه سریع تر سامانه 
و عملیاتی شــدن آن کمک شایانی به 
بخش فعال گردشگری خواهد بود. تا 
در صورت وقوع پیک ششــم کرونا در 
ایران، دوباره گردشگری کاملا تعطیل 
نشده و تنها افرادی که مبتلا شده اند؛ از 

سفر منع شوند.

گردشگری همچنان چشم انتظار » امید «
   سامانه مدیریت و نظارت هوشمند قرنطینه کرونا تحت عنوان »امید«، قرار است به یاری بخش گردشگری و ممانعت از تعطیلی آن در دوران شیوع سویه های نوظهور این 

ویروس بیاید، اما هنوز خبر از اجرایی شدن آن نیست.
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قبادیان در بازدید از پاویون ایران در دبی:

از طرح پاویون ایران چیزی دستگیرمان نشد

جنگل دریایی با نام دانشمند بزرگ ایرانی
گروه گردشگری -  بزرگ ترین جنگل دریایی در یکی 
از مناطق جنوبی ایران واقع شده که می توان آن را یکی 

از عجیب ترین جاذبه ها نامید.
  تــالاب بین المللی خورخــوران و جنگل های حرا 
یــا مانگرو یکی از مهم ترین جاذبه های گردشــگری 
هرمزگان و بندر زیبای خمیر به شمار می رود. این تالاب 
و جنگل های حرا به حدی به لحاظ زیســت محیطی 
اهمیــت دارند کــه تحت عنوان ذخیره گاه زیســت 
کره زمین به ثبت جهانی رســیده اند و از آن ها با دقت 

بالایی نگهداری می شود.
جنگل های حرا هرمزگان در چند نقطه از استان وجود 
دارند. یکی از شناخته شده ترین آن ها، حرا قشم است؛ اما 
حرا تالاب خورخوران بندر خمیر، بزرگ ترین جنگل 

دریایی در خاورمیانه است، درختان حرا را می توان یکی 
از عجیب ترین و منحصر به فرد ترین جاذبه ها نامید که 
از اســم دانشمند بزرگ ایران، ابو علی سینا گرفته شده 
است و این دانشمند اولین شخصی بوده که برروی این 
درختان تحقیقات انجام داده است.بزرگ ترین جنگل 

دریایی در کجا واقع شده؟
در ایــران فقط دو گونه درخت زنــده زا وجود دارد. 
حــرا و چندل که بعد از فصل میوه دهی این میوه ها بر 
روی درخت اصلی به تکامل نســبی رسیده و بعد از 
آن از درخت مادر جدا شــده و بعد از تثبیت شــدن در 
بستر گلی شــروع به رشد می کند. این درختان از آب 
شیرین استفاده می کنند و به نحوی با ریشه های منحصر 
بفــرد خود ۹۰درصد فرایند تصفیه آب را انجام داده و 

۱۰درصد باقی منده از طریق سر شاخ های این درختان 
پس داده می شود.

صنایع دستی دوباره به نمایشگاه بین المللی گردشگری تهران بازگشت
گروه گردشگری -  مدیرعامل شرکت 
مادرتخصصی ایرانگردی و جهانگردی 
از اضافه شدن صنایع دستی به پانزدهمین 

نمایشگاه گردشگری تهران خبر داد.
خشــایار نیکزادفر با اعلام این که خبر 
گفت: نظر عزت الله ضرغامی وزیر میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی این 
بود که بخش صنایع دستی نیز به این دوره 
از نمایشگاه گردشگری افزوده شود پیش 
از این قرار بود؛ پانزدهمین نمایشــگاه 
گردشــگری تهران تنها مختص حوزه 

گردشگری و صنایع وابسته باشد.
وی در ادامــه با بیان ایــن که این دوره از 
نمایشگاه از نهم تا دوازدهم بهمن ماه در 
محل نمایشگاه بین المللی تهران برگزار 
می شود، افزود: برخلاف دوره ها قبل این 
دوره از نمایشگاه به صورت رویداد محور 
برگزار می شود؛ و آژانس های مسافرتی، 
اســتارتاپ ها، هتل ها و بوم گردی ها در 
حوزه گردشگری در ۳۴ هزار مترمکعت 
و  در قالــب ۸ ســالن حضور خواهند 
داشــت. همچنین ۳ سالن نیز به صنایع 

دستی اختصاص خواهد یافت.
نیکزاد با بیان این که در این دوره به دلیل 
رویداد محور بودن نمایشــگاه بخش 
خصوصــی به حضور علاقــه زیادی 
داشــت، گفت: تقریبا تمــام غرفه های 
گردشگری اجاره داده شده و البته اگر افراد 
بیشتری علاقمند به حضور در این دوره 

از نمایشگاه بودند سالنی را رزرو داریم 
که می توان در ان بخش حضور پیدا کنند.

وی افزود: در پایان هفته پیش نیز ابلاغیه ای 
برای حضور فعالان صنایع دستی به استان 
ها ارسال شده  و علاقمندان تا پایان دی 
ماه فرصت دارند، حضورشان را اعلام و 

غرفه مورد نظرشان را اجاره کنند.
پیش از این علی اصغر شالبافیان معاون 
گردشگری کشــور درباره پانزدهمین 
نمایشگاه  بین المللی گردشگری تهران 
گفته بود، درصدد هستیم با تداوم و تکرار 
نمایشگاه گردشگری در سایر استان ها، 
مشــابه آنچه هر ســال در تهران برگزار 
می شود، به صورت مستمر تلاش کنیم 
گردشــگری در ویترین و پیشانی اداره 

کشور جای گیرد.
وی همچنیــن با تاکید بــر این که هر 
یک از ادارات  کل اســتانی در نمایشگاه 
گردشگری و صنایع وابسته تهران باید 
معین یکی از بازارهای هدف باشــند، 
اظهار کرد: نیاز اســت تمشیت فعالان 
بازار در اولویت کاری استانی قرار گیرد 
و با حمایت بخش خصوصی برگزاری 
نشست های B ۲ B به صورت حضوری 
و مجازی با مشارکت مهمانان بین المللی 
مدنظر قرار گیرد. ادارات کل استانی باید با 
تسهیل گری امکان حضور شایسته بخش 
خصوصــی در این رویداد مهم را فراهم 

آورند.

شالبافیان همچنین همکاری فعال با سایر 
شــرکت ها و موسسات معتبر مطرح را 
که فعالیتی غیر از گردشــگری دارند نیز 
در صدر امور اجرایی اســتانی قرار داد و 
تاکید کرد:  با توجه به این که بســیاری از 
شــرکت های مهم بر مبنای مسؤولیت 
اجتماعی شان دغدغه فعالیت و حمایت 
از حوزه گردشگری را دارند، می توانیم در 
راستای ترغیب، تشویق و تبیین حضور 
شایسته در نمایشگاه گردشگری تهران 
از آن هــا به عنوان حامیان این حوزه بهره 

ببریم.
معاون گردشگری از رؤسای ادارات کل 
استانی درخواست کرد: با فعال کردن و 
تجهیز نرم افزاری و سخت افزاری حوزه 
روابط عمومی و ایجــاد زمینه حضور 
شــخصیت های مطــرح و تاثیرگذار 

اســتانی در غرفه های مربوطه نسبت به 
محتواسازی و انعکاس ارتباط دوسویه 
و تعاملات فرابخشی در این حوزه اقدام 

کنند.
شالبافیان ســپس با تاکید بر تخصصی 
بودن نمایشــگاه گردشگری و صنایع 
وابسته تهران، گفت: معرفی محصولات 
گردشگری از جمله گردشگری خوراک، 
دریایــی، معرفی محور غــرب و غیره  
زمینه ای ایجاد کرده اســت تا استان های 
برخوردار از ظرفیت های موجود بتوانند با 
تکیه بر داشته خود در راستای برندسازی 
و معرفی استان در قالب مورد نظر تلاشی 
ویژه به صورت بصری و ساختاری داشته 
باشند تا عموم مردم و فعالان این حوزه 
بتوانند از فرصت فراهم شــده بهره مند 

شوند.

گروه گردشــگری -  یک معمار که از پایون ایران 
بازدید کرده است، درباره طراحی داخلی آن می گوید: 
طراحی داخلی پاویون ایران در اکسپو ۲۰۲۰ در حدی 
ضعیف بود که اگر آن را به دانشــجویان سال اول و 
دوم این رشته می سپردند، می توانستند کار بهتری را 

ارائه دهند.
وحیــد قبادیان ـ معمار ـ کــه اخیرا از پاویون ایران در 
اکسپو ۲۰۲۰ بازدید کرده است می گوید: در بازدید از 
پاویون ایران حدود ۵۰ معمار بودیم که به اتفاق نظرمان 
این بود که پاویون ایران حق مطلب را درباره کشور ما ادا 
نمی کند و خیلی تأثیر مثبتی ندارد؛ البته می دانم انتخاب 
طرح و معمار پروژه از طریق یک مسابقه صورت گرفته 
و زحمات زیادی برای ایده پردازی آن کشــیده شده 
اســت ولی گویا برخی از ایده های طراح اجرا نشده و 
مقصر مشکلات پروژه را تا حدی مدیریت آن می توان 

دانست. 
او ادامــه می دهــد: آنچه در پاویون ایران در اکســپو 
دیدیم، هشت اتاق بود که در یکی از آنها از بدو ورود 
با چند تا مجســمه  هخامنشی برخورد کردیم که بدل 
این مجســمه ها را همه جا می توان پیدا کرد. همچنین 
در دیگــر بخش های پاویون ایران، کاوش معدن، یک 
تلویزیون با پخش آگهی، فروش پسته و تخمه و یک 
رستوران شبیه به رستوران های ضعیف سر راهی وجود 
داشــت. راهرویی هم وسط پاویون بود که در آن یک 
آب نما ساخته بودند که هیچ حُسنی به پاویون اضافه 

نکرده بود و پاویون ایران بدون آن خیلی بهتر بود.
مدیریتی که هدف کسب درآمد بود

او همچنین درباره مدیریت پاویون ایران می گوید: به 

نظر می رسد که هدف مدیریت این پاویون بیشتر جنبه 
کسب درآمد از ارگان ها و سازمان های شرکت کننده 
بود. درواقع به جای اینکه پاویون ایران نمایانگر فرهنگ 
و دســتاوردهای کشورمان باشد، نمایانگر این بود که 

بخواهد با دریافت پول کاسبی کرده باشد.
این معمــار درباره پاویون دیگر کشــورها توضیح 
می دهد: محتوایی که پاویون دیگر کشورها ارائه داده 
بودند، شــامل تاریخی از گذشته آنها، دستاوردهای 
کنونی و دیدگاه شان نسبت به آینده و روابط بین الملل 
بــود. ولی در پاویون ایــران حتی یک راهنما نبود که 
به بازدیدکنندگان بگوید چه خبر اســت و یا دانه های 
تســبیحی که روی پاویون نصب شــده، ماجرایش 

چیست؟
او ادامــه می دهد: پاویون ایران در مقایســه با پاویون 
عربســتان، امارات، پاکســتان و مراکش که هم رده ما 
هستند، بسیار ضعیف بود. پاویون آنها از نظر سازه ای، 
معماری، فناوری های نوین چون نورپردازی، صوت و 
مانیتور بسیار قوی تر بود. در این دوره مانیتور حرف اول 
را می زد و دور تا دور برخی غرفه ها در پاویون ها انواع 
مانیتورها با اشکال و ویژگی های مختلف نصب شده 
بود. در پاویون ایران تنها یک تلویزیون معمولی بزرگ 
وجود داشت که گاهی آگهی هایی ضعیف و تصاویری 

از شهرهای ایران را پخش می کرد.
از او همچنیــن درباره معماری پاویون ایران ســوال 
می کنیم. می گوید: طراحی پاویون ایران در جریان یک 
مســابقه داوری شد و طراح و داور افرادی فرهیخته و 
صاحب نام هستند. ولی اگر طراح نکاتی را هم مد نظر 

داشته، ما از این طرح چیزی دستگیرمان نشد.

این پرســش را با او مطرح می کنیم که به نظر او چرا 
پاویون ایران تصویر درستی از کشور ارائه نداده است؟ 
پاسخ می دهد: پاویون های اکسپو باید نمایانگر تمدن، 
فرهنگ، گذشــته، وضعیت کنونی، دیدگاه کشــور 
شرکت کننده نسبت به آینده یا مسائلی که در آن کشور 

اکنون واجد اهمیت است باشد.
او در ادامه توضیحات خود، پاویون کشور آلمان را مثال 
زده و می گوید: در بازدید از پاویون آلمان از همان ابتدا 
که در صف ایستاده ای، یک سری عکس و تصویر از 
مناظر این کشور به نمایش گذاشته شده است. سپس با 
مسائلی چون حفاظت از کره زمین مواجه می شوید که 

به خوبی توانسته بیننده را درگیر کند. درواقع در پاویون 
آلمان، شما تنها یک ناظر صرف نیستید و در بخش های 
مختلف از نظر ذهنی و فیزیکی شما را درگیر مباحث 

مختلف پایداری و زیست محیطی می کند.
ایــن معمار اضافه می کند: همچنیــن پاویون امارات 
با مانیتور و نورپردازی از گذشــته، وضعیت کنونی و 
چشــم انداز آینده خود گفته اســت و افرادی را برای 
راهنمایی و پاســخ به ســوال بازدیدکنندگان در آنجا 

مستقر کرده  است.
او تصریح می کند: در اکسپو ۲۰۲۰ در مساحتی بسیار 
وسیع، ۱۹۲ کشور ایده های خود را به نمایش گذاشته اند 

ولی زمانی که وارد پاویون ایران می شوید، تنها چند اتاق 
می بینید که صحبت هایی از تاریخ ایران دارد و باقی آن 
مغازه است که آن هم در سطح خیلی ضعیف ارائه شده 
است. به طور کلی با شرایط موجود بهتر بود که اصلا 
شــرکت نمی کردیم؛ چون ایران یک کشور ثروتمند، 
وسیع و باتمدن است ولی هیچ کدام از این موارد را در 

پاویون آن نمی بینید.
»بهتر نیســت که مدیریت این رویداد توسط یک 
کیوریتور یا یک گروه کیوریتوری انجام شــود یا 

صرفا به تیم معماری سپرده شود؟«
پاســخ می دهد: یکی از اشکالات همین است؛ یعنی 
طراح پروژه باید جهت پیاده شــدن عینی ایده هایش، 
از ابتدا تا انتها ناظر بر اجرا باشد؛ وگرنه خیلی از نکاتی 
که در ذهن دارد، در اجرای فردی که مســئولیت اجرا 
را بــر عهده دارد به علت آگاه نبودن پیاده نمی شــود. 
البته طراحی داخلی هم مهم است و باید برای پاویون 
طراحی داخلی انجام شــود. اینکه یک پاویون با چند 
تا اتاق ســاخته شود تنها مسئله مهم نیست، پر کردن 
این فضاها با یک ایده مناسب نیز به همان اندازه حائز 
اهمیت اســت و نباید برای پر کردن پاویون به چند تا 

فرش و مبلمان بسنده کرد. 
پاویون ایران نسبت به سال های دیگر چگونه بود؟

قبادیان در پاسخ به این پرسش می گوید: ایران از زمان 
ناصرالدین شــاه تا کنون در این رویداد شرکت کرده 
است. براساس مطالعات من آن زمان پسته و تخمه برده 
بودند و ما هم اکنون پســته و تخمه می بریم. به نظرم، 
موفق ترین پاویونی که ایران در اکســپو داشته است، 
به اکسپو سال ۱۹۶۷ در مونتریال کانادا برمی گردد که 

طراحــی آن را آقای عبدالعزیز فرمانفرمائیان برعهده 
داشت. طراحی ایشان طرح خیلی خوبی به شکل یکی 

از کاروانسراهای قدیمی ایران بود.
او ادامه می دهد: ولی در دوره گذشته که در میلان برگزار 
شد، بر اساس تصاویری که دیده ام و نظر همکارانم، به 
لحاظ طراحی و اجرا پروژه موفقی نبود. اکســپو باید 
در سطح کشور تبلیغ شود؛ چون رویدادی است مانند 
مسابقات ورزشی المپیک. در اکسپو باید برای مملکت 
خود کسب افتخار کرد. پس یا نباید شرکت کرد و اگر 
شرکت می کنیم باید مراقب ذهنیتی که با پاویون خود 

به بازدیدکنندگان می دهیم، باشیم.
ایــن معمار درباره حضور ایــران در دوره بعدی بیان 
می کند: اکسپو در دوره بعدی در شهر اوساکا در ژاپن 
برگزار می شود و اگر قرار بر شرکت کردنمان است، باید 
از اکنون برای آن برنامه ریزی کرد، مسابقات طراحی را 
برگزار و بودجه اش را کنار گذاشت. حضور در اکسپو 
یک مدیریت قوی و دلســوز می خواهد. معماری که 
مسئولیت پروژه را برعهده دارد از همه دلسوزتر است 

و باید تا آخر، ناظر پروژه باشد.
تأثیر اکسپو در معماری؟

قبادیان درباره این نکته می گوید: اکسپو تأثیر بالایی در 
معماری دارد و خود من از زمانی که از بازدید این اکسپو 
در دبی به ایران بازگشته ام، به معمارانی که می شناسم 
پیشنهاد کرده ام که از این رویداد بازدید کنند. اکسپوی 
این دوره میزبان حضور ۱۹۲ کشــور با ۱۹۲ محتوا و 
ایده مختلف اســت. هر کشور با ایده، دیدی متفاوت 
و فناوری هــای نوین در این رویداد حضور پیدا کرده  

است.


